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kaprařina

Je mi ctí, že jsem mohl během svých vycházek k vodě poznat RNDr. Bořka 
Drozda, Ph.D., akademického pracovníka Fakulty rybářství a ochrany 
vod Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích. Vědecký pohled na lov 
kapra mi až do současné doby velmi chyběl. Myslím, že je k němu užitečné 
přihlédnout, zvláště pak, když rybář plánuje lov cíleně, s přihlédnutím 
k ročním obdobím nebo specifickým okolnostem.

Připravili jsme pro vás, milí kolegové 
rybáři, sérii článků, které komplet
ně vyjdou zde, v časopisu Rybářství. 

A  to vždy v  sudých měsících. Doufáme, 
že půjde o články, které budou stát za 
přečtení. Na úvod začneme obecným za
myšlením nad tématem sportovního lovu 
kaprů.

 Co pro vás znamená sportovní 
rybolov?
Bořek Drozd: V  životě opravdu milu

ji tři věci, bez kterých nemohu žít a  pro 

něž dýchám. Tím je má rodina, příroda 
a ryby. Členem ČRS jsem už třicet let, na 
ryby však chodím ještě déle. Vyzkoušel 
jsem už všechny rybolovné metody mimo 
muškaření. Vyrostl jsem na břehu řeky Sá
zavy, která dodnes patří mezi vody mému 
srdci nejbližší. V současnosti vlivem kaž
dodenních starostí nemám na rybaření 
tolik času, kolik bych si přál. Ale i v práci 
se věnuji rybám, vodě a přírodě. Tak má 
duše zásadněji netrpí. Když mám čas, cho
dím nejraději na lov kapřích mohykánů na 
opuštěné zapomenuté revíry nebo na vel

ké řeky. Je to vždy výzva a velká legrace. 
Rád se od přírody učím. Mám k ní odmala 
obrovský respekt a pokoru. Přírody (nejen 
ryb a  vody) si musíme vážit, chránit ji 
a pečovat o ni. To je úkol nás všech. 

Pavel Vohralík: Rybolov je pro mě vá
šeň, motor, který mě pohání vpřed. Je to 
jako nekonečný příběh. Jedu z  jedné vý
pravy a už mám v hlavě další vycházku, re
vír, tůň či úsek řeky. Stále přemýšlím nad 
tím, jak přelstít ryby. Shodou šťastných 
náhod se v  mém profesním životě udála 
veledůležitá změna. Dostal jsem nabídku 

Dva pohledy 
na lov kapra (1)
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Při lovu jsme jeden tým
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na pracovní spolupráci s firmou Mivardi. 
Mohu se tak věnovat svému koníčku a za
městnání zároveň. Členem ČRS jsem od 
roku 1982. Věnoval jsem se v průběhu této 
doby snad všem lovným technikám. Za
čínal jsem asi jako každý kluk s vrbovým 
proutkem. Prošel jsem si obdobím lovu 
kapra na řece s  přehloubeným splávkem 
na klasické teleskopy s  TAP navijákem. 
Následovalo období přívlače, muškaře
ní a odzkoušel jsem si i  lov sumce. Dnes 
se nejvíce věnuji lovu kapra, a  to každou 
možnou technikou lovu.

 Jak si představujete moderní/správ-
ný sportovní rybolov?
Bořek Drozd: Slovo „moderní“ nemám 

rád, neboť často to, co je „moderní“, není 
„správné“ a opačně. Na tuto otázku je pro
to velice těžké odpovědět, protože obsahu
je mnoho aspektů, které je potřeba zohled
nit. „Moderní“ rybařina, alespoň podle 
průměrně utracených peněz na jednoho 
rybáře a  časté nevraživosti u  vody, dnes 
často připomíná tuningovou akci, módní 
přehlídku, vrcholový zápas, velkovýkrm 
hospodářských zvířat, obchod s  narkoti
ky a  gamblerskou závislost na výherních 
automatech spíše než volnočasovou, od
dechovou aktivitu. Vůbec nechápu, jak 
v tomhle může vyrůstat rybářská mládež. 
Já se snažím od tohoto všeho negativního 
distancovat. I  když musím připustit, že 
i  já některé výdobytky moderní rybařiny 
zařazuji do svého rybolovného arzenálu. 

Ale s mírou, rozmyslem a citem. Příroda 
musí být schopna naši oddechovou aktivi
tu v pohodě vydýchat. „Správný“ rybolov 
tak v sobě zahrnuje radost ze života, úctu 
k  soupeři (rybě), pokoru před přírodou 
i uměním ostatních rybářských kolegů. 

Pavel Vohralík: Není žádný daný způ
sob rybolovu, který je správný! Zásadní 
v této otázce je úcta k přírodě, vodě, k je
jím obyvatelům, rybám, zvěři, rostlinám. 
Trend, který se mi líbí, je být součástí pří
rody. Zkrátka vzít rybářský vozík a jet na 
místa, která jsou vzdálená od lidí, usadit se 
sám v lůnu přírody a stát se její nedílnou 
součástí. I  když takových možností ubý
vá, stále je co objevovat! Jakou rybolov
nou metodu potom zvolíš, je jen na tobě. 
Taktika, čtení vody, hledání variabilních 
řešení, to je umění, které za peníze nekou
píš. Sleduji díky své práci velmi pečlivě 
internet a děsím se, kam se rybařina ubí
rá. Kapr 20+, 30+, 40+! A co dál? Mě baví 
fotky a videa, na nichž je viditelná radost! 
Díky tomu, že se můj osmiletý syn také 
začal věnovat lovu ryb, musím občas pře
pnout. V jeho přítomnosti tak propadnou 
„dětskému vidění rybolovu“. Díky tomu se 
také věnuji dětem v rybářských kroužcích, 
kde se formou přednášek vracím o hodně 
let vzad. Vidění rybolovu očima těch nej
menších je přece tak povzbuzující!

Jak lovíte kapry nejraději?
Bořek Drozd: Sám kapry nejradši hle

dám, stopuji, pozoruji a mám z toho vel

kou radost. Když je lovím, tak ty menší rád 
sním (naučil jsem jíst ryby celou rodinu) 
a  ty opravdu velké rád pouštím. Kapříky 
nejradši lovím tzv. metodou na šoulačku 
podél břehů. Je to metoda akční a nemusí 
se při ní vozit nic na rybářských trakařích. 
Nicméně tato metoda, kdy si člověk musí 
počínat jako indiánský stopař na válečné 
stezce (tichost, nenápadnost je na prvním 
místě), se v  dnes totálně přelidněných 
oblastech, kdy to u  vody vypadá jak na 
rušném náměstí (všudypřítomní cyklisté, 
pejskaři, rybáři parkující s auty až u vody 
atd.), čím dál hůře prakticky uplatňuje. 
A tak si dnes i  já s oblibou sednu k dva
náctkám třílibráčům s pípáky a chytám na 
položenou za pomocí zázračných kuliček. 
Nemám však díky svému intenzivnímu 
pracovnímu vytížení na lov trofejních 
kaprů k  dispozici týdny (někdy ani dny) 
a tak se snažím kapry chytat rychle, účin
ně. Tomu podřizuji i  výběr místa, krme
ní, nástrahy, montáže a  jejich pokládání. 
Vše musí být maximálně atraktivní a sla
děné. Nic nenechávám náhodě. Na vše se 
připravuji vždy dopředu. Navíc zastávám 
dvě zásady. Za prvé, pro uspokojení duše 
nepotřebuji chytit desítky ryb, pár jich 
stačí. Radost mám. Za druhé, pro chycení 
velkých kaprů nepoužívám (a ani nepotře
buji) metráky krmení. Metody „massive 
feeding“, vytváření odkrmovacích ploch, 
krmných cest a  podobných nesmyslů je 
mi cizí (to jsou jen reklamní triky výrobců 
a prodejců rybářských narkotik). S metrá
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Poražený získává 
svobodu

Svazová 
rybářská 
radost

Při práci je 
mi fajn
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BoiliesBoiliesBoilies
Excellent

Balení: 950 g950 g950 g 3 300 g3 300 g3 300 g

Průměry: 20 mm 24 mm

Cena: od 249,- Kč
www.facebook.com/mivardi

www.mivardi.cz

Boilies Boilies 
Rapid Excellent

RAPID EXCELLENT
MONSTER CRAB

RAPID EXCELLENT
kapří guláš

Univerzálně použitelná řada boilie s  rychlejším nástupem. Najdete zde koře‑
něnou i  rybí variantu. Boilies Rapid Excellent je vhodné i  na kratší vycházky, 
kdy nemáme čas na rozkrmení a  pozvolné rozjetí krmného místa. Vzhledem 
k použitým ingrediencím a vyváženému složení jej však ryby ochotně přijímají 
i po někokok likakak dnech. Díkykyk použití R‑FAFAF CTORu toto boilie začíná pracovat krátce
po vhození do vody, ale nastražené vydrží i  24 hodin 
(v závislosti na podmínkách konkrétní lokality). Aroma 
jednotlivých druhů jsou vždy výsledkem našeho vlast‑
ního vývoje, a proto působí na kapry neokoukaně.

ky krmení chytí kapry každý 
trouba – nepotřebuje o lovu 
kapra nic znát. Navíc aplikací 
nadbytečného množství kr
miva bych se podílel na eut
rofi zaci (zvyšování množství 
živin) našich, už tak dost zni
čených, vod. A  to rozhodně 
nechci.  

Pavel Vohralík: Vždy pod
le toho, co mě zaujme! Nová 
voda, nový úsek řeky, vody, 
jež jsem obcházel jako mladý 
jinoch a  dnes je mohu pro
chytávat znovu za pomoci 
mnohem dokonalejšího vy
bavení a technik. Rád hledám, 
vymýšlím, vyhrávám, ale 
i  prohrávám vzájemné sou
boje s  rybou! Pokud mohu, 
všechny tyhle zkušenosti po
píšu. Mám rád také návraty na 
pískovny, kde jsem lovil jako 
kluk. Tehdy jsem lovil na kůr
ku a přehloubeným splávkem. 
Začal jsem klasicky s  feede
rem a  method feederem, učil 
se znovu chování ryb, jejich 
chutě a  zvyky. Postupně jsem 
zapojil i  kaprařinu. Od leh
kých proutků 2,5 lbs (1,13 
kg) a  lovu na popup boilie až 
po lov s klasickým kaprovým 
prutem. Bylo zajímavé, jak 
ryby mění za ty roky chování. 

Lov na kůrku býval v  těchto 
místech za větru velmi účinný, 
ale tentokrát jsem s metodou 
zigrigu těsně pod hladinu 
doslova pohořel. Ale hladina 
v dnešní době připomíná spíš 
festival předvádějících člunů. 
Přitom lov na krátký zig do 
hloubky 1 m byl velmi účinný. 
Co z  toho vyplývá? Je potře
ba zkoušet, zkoušet, zkoušet 
a  měnit techniky i  taktiku. 
Co se nezměnilo, je pohyb 
ryb v příbřežních partiích. To 
mám opravdu v oblibě. Přijdu, 
tiše se usadím a chytám kon
taktně, nejlépe u  paty svahu 
břehu. V  takových případech 
je potřeba jen být tichý, nená
padný a následný souboj je při 
tomto typu lovu neskutečný 
zážitek. Ryba při něm ze sebe 
vydá veškerou energii, tak 
jako lovec.

V  příštích článcích se podí
váme na téma kapr a  příjem 
potravy. Jak se mění v průbě
hu sezony či při změně počasí. 
Budeme tedy řešit to nejaktu
álnější, co vás, sportovní ry
báře, nejvíce zajímá. Dále se 
zaměříme na změny v příjmu 
potravy u kapra s ohledem na 
jeho věk a vývoj.

Každý chytá 
svou velikost


